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TALEPUNKT

Tale til brug ved åbent samråd AÆ-BB

(Kontrol af heste på markeder)

Spørgsmål AÆ
”Finder ministeren, at identifikationskontrollen på hestemarkeder er 
nødvendig for at efterleve forordningen?”

Spørgsmål AØ
”Finder ministeren det er rimeligt, at det er arrangøren af markedet, 
der skal betale for kontrollen med identifikation af heste, og ikke 
ejeren af hesten?”

Spørgsmål AÅ
”Hvordan vil ministeren sikre, at der fortsat i Danmark vil være 
markeder med salg af heste?”

Spørgsmål BA
”Finder ministeren, at gebyret for kontrollen er rimelig, og er det 
ikke mindre omkostningstungt at foretage kontrol på steder, hvor 
der er adgang til mange heste, og på den måde kunne reducere 
gebyret?”

Spørgsmål BB
”Vil ministeren tage initiativ til at få bekendtgørelsen ændret, så det 
fortsat vil være muligt at afholde markeder i Danmark med salg af 
heste?”
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Svar

Indledning

- De fem spørgsmål, jeg er blevet bedt om at besvare 

under dette samråd, vedrører kontrol af heste på 

markeder. Jeg vil besvare spørgsmålene samlet.

Fortsat hestemarkeder

- Indledningsvis vil jeg gerne gøre det klart, at jeg på 

ingen måde har til hensigt at lukke hestemarkeder i 

Danmark.

- Hestemarkeder er for mange en folkekær og 

traditionsrig årlig begivenhed, som der naturligvis 

også skal være plads til i et moderne samfund med 

mange regler.

- Jeg vil også gerne sige, at når myndighederne 

planlægger at gennemføre nye regler, er det vigtigt, at 

dette sker i dialog med berørte borgere og på en sådan 

måde, at folk føler sig ordentligt informerede.

- Det må erkendes, at de nye regler for kontrol af heste 

på markeder ikke er blevet udmøntet i tilstrækkelig 

dialog med markederne, og at der derfor kan stilles 

spørgsmål ved om kontrollen rent praktisk kan 

gennemføres som planlagt. Samtidig har 

informationen om de nye regler ikke været god nok.



- Derfor har jeg også besluttet, at kontrollen med 

hestemarkeder udskydes i et år.

- Når kontrollen udskydes i et år, sikres der tid til at 

myndigheder, sammen med relevante aktører, kan gå i 

dialog om, hvordan kontrollen rent praktisk kan 

gennemføres. Samtidig gives der tid til, at alle føler 

sig informeret om de nye regler. 

De nye regler

- Når det er sagt vil jeg gerne understrege, at hele 

debatten omkring kontrol af markeder faktisk skyldes, 

at vi har fået nogle meget udmærkede fælles EU-

regler omkring mærkning og registering af heste. 

- Reglerne indebærer, at alle heste fremover skal 

entydigt identificeres i form af mærkning og 

udstedelse af hestepas samt registrering i en database. 

Det er endvidere et krav, at det af hestepasset skal 

fremgå om hesten er behandlet med lægemidler, der 

udelukker hesten for anvendelse til konsum.

- Reglerne har altså primært et 

fødevaresikkerhedsmæssigt formål, der bl.a. skal 

sikre, at dyr af hesteslægten, der er behandlet med 

lægemidler, der udelukker dem fra konsum, ikke kan 

slagtes med henblik på at indgå i fødevarekæden. 



- Dette skyldes, at det i dag er tilladt at behandle heste –

som oftest sportsheste - med de samme lægemidler

som for toptrænede idrætsfolk, da det tit er 

sammenlignelige skader, der opstår i forbindelse med 

træning. Da disse lægemidler ofte er meget kraftigt 

virkende og kan være til betydelig risiko for 

fødevaresikkerheden, fandt man det afgørende for 

folkesundheden, at der blev indført ensartede regler 

for alle heste i EU. 

- Med forordningen sikres også en generel bedre 

sporbarhed og ensartede regler for alle dyr af 

hesteslægten i EU, som det også kendes for fx 

produktionsdyr.

Kontrol

- Forordningen indeholder ikke specifikke krav til,

hvorledes kontrollen med reglerne skal ske.

- Kontrolomfanget i Danmark er oprindeligt lagt på 

samme niveau som velfærdskontrollen, hvilket vil 

svare til, at ca. 5% af landets heste skulle kontrolleres

hvert år. 



- Med den nye beslutning om at undtage hestemarkeder 

for kontrol i år vil knap 3 % af landets heste blive 

kontrolleret i år.

- Det er besluttet at lade kontrollen med de nye regler 

være gebyrfinansieret. Alternativet havde været at 

lade skatteborgerne betale. 

- Fødevarestyrelsen har foreløbig fastsat et gebyr på 

110 kr. per kontrolleret hest svarende til 

omkostningerne ved kontrolindsatsen. 

Afslutning

- Afslutningsvis vil jeg gerne understrege, at kontrollen 

udføres af hensyn til fødevaresikkerheden. 

- Derfor vil heste, der føres ud ad landet eller til slagteri 

stadig blive kontrolleret, så vi får gennemført de nye 

regler på en ordentlig måde uden at gå på kompromis 

med sikkerheden. 

- Ved at udskyde kontrollen på hestemarkeder i et år 

har jeg nu sikret, at der bliver tid til at få tilrettelagt en 

ordentlig kontrol samtidig med, at vi stadig sikrer 

reglernes gennemførelse. 


